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Obra Cultural Balear 

Capdepera 

Cala Rajada 

Hem fet aquest número: 

Joan Rai 
Pep Terrassa 
Jaume Fuster 
Paca Galiàn 

Sebastià Ferrer 
Miquel Ferragut 

Llucià Rinyon 
Isidor Rodríguez 
Berta Liesegang 

Nicolau Pons 
Miquel Piris 

Cap Vermell ofereix 
les seves planes per a 
difondre qualsevol opi
nió, notícia o xafardeig 
que volgueu jèr. 

Si teniu res a dir 
dels comentaris publi
cats, teniu a la vostra 
disposició les planes 
d'opinió i cartes al di
rector 

Dipòsit legal 
1197/80 

Imprès a 
Blanc i Llis 
Cala Rajada 

Editorial 2 

~Portal et 

Capdepera, parc natural ? 

El passat dimecres dia 5 d'abril, la regidoria de medi ambient de l'Ajuntament 
de Capdepera convocà diverses entitats, associacions i col·lectius a la presentació 
del P.O.R.N., sigles sota les que s'hi troba la intenció de declarar una zona de les 
serres de Llevant (o d'Artà) com a parc natural. La reunió, llevat d'alguna intervenció 
puntual, resultà profitosa, quant que pot servir d'inici de la tasca dels grups de treball 
que allà es conformaren. I les comissions ja han començat a reunir-se, com a bona 
senyal que hi ha interés. 

Algunes idees quedaren clares: els límits i limitacions del futur parc no es 
troben definits; hi ha interessos oposats; els assistents es mostraren predisposats a 
aportar suggeriments als redactors de l'estudi. Però els dubtes també hi foren presents, 
especialment pel que fa a l'eficàcia, dotació de mitjans i grau d'acceptació de la 
figura de parc natural. 

És evident que la zona del Llevant pateix una forta pressió humana. Litoral i 
muntanya són "explotats" sense miraments. Els recursos naturals comencen a donar 
símptomes d'esgotament, amb les conseqüències socials i econòmiques que a la llarga 
poden dur. 

La comarca del Llevant ha de donar una resposta coherent, específica i pròpia 
als problemes mediambientals greus que té, i l'administració autonòmica i estatal no 
ha de deixar - una vegada més - les solucions a mans dels ajuntaments. Encara no 
patim restriccions d'aigua, però no hem d'esperar a la catastròfica situació de la 
badia de Palma per a plantejar -nos el problema, de la mateixa manera que no podem 
seguir amb l'abocador de Capdepera sense clausurar i sense restituir el seu paisatge, 
ni es pot permetre que la pesca -aficionats i barques foranes- continuï esgotant els 
caladors tradicionals, ni podem seguir construint a fora-vila o convertimt els cascs 
urbans en una continuïtat de vivendes estèticament desagradables i sense personalitat. 

Cal que ens plantegem quin model de creixement ens interessa. El PORN 
pot ajudar a asseure polítics (dissortadament, a la presentació en faltaren molts), 
organitzacions cíviques, culturals, de professionals -pescadors, agricultors, hotelers, 
constructors ... - i ciutadans a títol personal, per a debatre les característiques del 
futur parc del Llevant, però, el que és més important, s'han d'asseure a discutir el 
fi1tur, a parlar de les solucions als prohlemes mediarnhientals, que ja són quotidians 
Aquest debat és imprescindible, com a passa prèvia, especialment si, per 
desinformació, no es vol provocar una reacció negativa, com ja s'està produint en 
algun dels municipis implicats. 
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Plaça 
deo 

Sitjar 

700 
La segona conferència del 

professor Pau Cateura, el dia 24 de 
març, dins el cicle organitzat amb motiu 
del 700 aniversari de la fundació de 
Capdepera, arreplegà altra vegada, a 
can Piri cus, un bon nombre d'assistents 
que ompliren l'aforament 

En aquesta ocasió, el 
conferenciant es va cenyir als plans de 
colonització de Jaume li i a les 
condicions socials i econòmiques en 
què aquests es varen desenvolupat 

Els oients pogueren refermar la 
impressió a què s'havia arribat amb 

motiu de la primera conferència: d'una 
banda, en sabem molt pod de la pròpia 
història, i de l'altra és un plaer escoltar 
erudits com el professor Cateura, qui, a 
més de saber-ne molt, ho sap dir. 

En un altre ordre de coses, el 
diumenge dia 2 d'abril en Pep Terrassa 
guià la segona visita per itineraris del 
municipi, també prevista dins les 
celebracions esmentades. Aquesta 
vegada es va fer una excursió dc tot lo 
dia, pels sistemes dunars de sa Mesquida 
i l'Agulla, a més de visitar la maressera 
de na Blanca, sitges i forns de calç, tots 
ells vestigis d'una gran activitat al voltant 
dels nostres boscos d'ullastres i pins.Els 
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assistents foren quasi cinquanta 
Finalment, deixam constància 

que els alumnes de les escoles i l'institut 
foren els receptors de sengles xerrades 
sobre el Castell i el significat d'aquest 
700è. aniversari. A més de l'exposició 
oral, es projectaren diapositives 
il-lustratives, i en total hi participaren 
uns vuit-cents nins i nines, els quals, 
prèviament, ja havien començat a 
treballar a les classes respectives so
bre aquest tema. 

La pròxima passa serà realitzar 
visites guiades al Castell. 

PORN 
Convocades per l'Ajuntament, 

el passat dia 5 d'abril es van reunir, per 
primera vegada, les persones i entitats 
que ha de col·laborar en l'estudi i 
descripció dels recursos naturals del 
municipi, amb la intenció que es redacti 
i s'aprovi un Pla d'Ordenació dels Re
cursos Naturals. 

El PORN és la passa prèvia a la 
declaració del parc natural que es vol 
crear a la penínsual de Llevant. Aquest 
testudi abasta els municipis d'Artà, Sant 
Llorenç, son Servera i Capdepera, 
íntegrament, i part dels municipis de 
Manacor i Santa Margalida. 

A banda de les terres de l'interior. 
l'estudi inclou una franja del litoral. 

La coordinació dels treballs anirà 
per compte del Consorci per a la De
fensa del Medi Ambient de Capdepera 
i hi són convidats tots els ciutadans que 
hi vulguin dir la seva. S 'han creat quatre 
grups de treball: medi marí, medi litoral, 
bosc i zones humides. Per a més 
informació i inscripcions us heu de 
dirigir a l'Ajuntament. 

Cap Vermell n'és coHaborador 
des del primer moment. 

Diades 
Dia 8 i 9 d'abril, en el marc d~ les 

celebracions dels 700 anys, tenguèren 
lloc unes diades esportives, a!l1b un 
amplíssim calendari que abastà; gran 
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nombre d'esports i d'esportistes de la 
localitat, així com d'Artà, son Servera, 
cala Millor, Manacor, Valldemossa i 
Palma. 

Així, el dia 8 es desenvoluparen 
sengles competicions de futbol-sala, 
voleí i bàsquet, així com exhibicions 
de judo i aeròbic. D'altra banda, el dia 
9 es desenvolupà una jornada 
d'atletisme i exhibicions de 
psicomotnc1tat i gimnàstica; 
igualment, aquest dia se celebrà una 
competició de karate. 

Els equips participants 
s'endugueren una placa 
commemorativa i cada esportista fou 
obsequiat amb una gorra. Hi hagué 
avituallaments líquids i de fruita. 

Aquestes jornades es 
desenvoluparen sota l'organització del 
Servei Municipal d'Esports. 

Centre 
Les obres d'ampliació del cen

tre de salut de Capdepera es troben 
en plena realització . L'immoble 
adquirit a tal efecte ha estat totalment 
enderrocat -ni la façana se n'ha salvat, 
degut al mal estat en què es trobava
i se n'està fent un de totalment nou. 
Els més de seixanta milions que s'hi 
invertiran seran bestrets per 
l'Ajuntament, el qual els recuperarà 
mitjançant un Pla 1 O de col·laboració 
amb Insalud. 

El que no queda clar és si, amb 
aquestes noves instal-lacions, 
s'assoliran els serveis propis d'un PAC 

o si es continuarà com fins ara. De 
moment, i pel que pugui esser, 
l'Ajuntament ha aprovat la 
contractació d'un metge per atendre 
urgències durant les hores nocturnes, 
mesura aquesta que ha estat motiu de 
controvèrsia entre els partits polítics 
de la Sala. 

Pressuposts 
Amb notable endarreriment, 
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l'Ajuntament aprovà els pressuposts 
de l'any 2000, en el Ple extraordinari 
del dia 23 de març. 

La primera impressió és que, 
tot i que les xifre absolutes varien poc, 
al voltant dels mil quatre-cents milions 
de pessetes, es tracta d'uns 
pressuposts de transició, en els quals 
es retallen les inversions i s'augmenta 
la despesa corrent, especialment en 
el capítol de personal. 

Naturalment , els comptes 
municipals foren defensats, i aprovats, 
per l'equip de govern UCAP-PSOE, 
i rebutjats frontalment per l'oposició, 
PP, Es Grup, PSM. 

Concert solidari 
El dia 25, en el poliesportiu, un 

grup de joves del poble va organitzar 
un concert solidari, per tal de recaptar 
fons amb destinació als damnificats 
per les inundacions de Moçambic. 

Actuaren: FelipeCardiel, Suso 
Rexach, Las zurrapas de cristo: 
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Arketa, El estado, No Children, La vereda, Síndrome de 
abstinencia, Eskroto, Take it Easy i Guadaña. 

La recaptació, provienent de la venda d'entrades i del 
servei de bar, pujà a les 709.437 pessetes, una xifra ben 
considerable, que s'ha tramès via Creu Roja i que demostra 
la capacitat de mobilització i de solidaritat de la gent jove del 
poble. Tot un exemple per als més grans. 

Associacionisme 
Les associacions de veïnats de Cala Rajada, SonMoll, 

Cala Gat i Capdepera ( no assistiren les de Canyamel i Sa 
Mesquida) es reuniren al local de la tercera edat de Cala 
Rajada per a, entre d'altres coses, coordinar les diverses 
demandes i actuacions que les són comunes. Després d'una 
primera exploració, es trobaren molts d'aspectes que 
afectens a totes en major o menor grau. Un dels punts 
aprovants fóu tornar-se a reunir, treballar alguns dels 
aspectes i obrir la possibilitat de constituir una federació 
d'associacions, així com contractar assessorament jurídic. 

Orgue 
S'ha posat en marxa una iniciativa per a recuperar 

l'orgue de l'església parroquial de Sant Bartomeu. Sembla 
que la restauració feta anteriorment no fou d'allò més 
oportuna i hi ha molt a fer. Posar-lo en funcionament pot 
costar molts de doblers, per bé que pot suposar la recuperació 
d'un bé patrimonial de l'esgléssia molt interessant. 

Atur. 
Mentre alguns hotels i comerços de Cala Rajada 

pateixen una greu mancança de personal, a les estadístiques 
de la Direcció Provincial de l'Instituta Nacional de 
Empleo, en surten 441 (mes de febrer de 2000) aturats 
censats a Capdepera . Algú l'enten ?. Nosaltres no. 

Això sí aquesta xifra suposa un 11,2 7 %menys que 
el mateix mes de l'any anterior. 

s 

Pintades 
Comencen a haver per tot i de tot tipus. D'una banda 

hi ha les de les bandes juvenils, les signatures, les 
declararacions amoroses, les reivindicatives .... vaja les de 
tota la vida. Però comencen a escampar-se les de caire 
polític de signe feixista , com la de l'imatge sigutada en un 
lloc ben visible vora l'escola s'Auba. Crida l'atenció que 
segons sigui el signe se tardi més o menys en esborrar-les, 
aquesta ja fa temps que hi és i ningú sembla haver-se 
entemut, el govern municipal o la policia local haurien 
deposar una mica de mà als grollers que es dediquen a 
embrutar les parets . N'hi ha que ens ha comentat que 
tampoc estaria de demés donar als "artistes" (que també 
n'hi ha) uns espais per a poder pintar de gust. 

Activitats culturals 
Parlar de la ma quan som a les portes de les festes 

de Pasqua, queda una mica lleig, però degut a la periodicitat 
de la revista, s'ajuntat una cosa amb l'altra i no volem deixar 
de fer una referència a les comparses que alegraren els 
carrers del municpi, ni a l'esforç de les escoles (mestres, 
alumnes, mares i pares) per fer gaudir als més petits 
d'aquestes festes. 

D'altra banda l'escola de música celebrà el passat 
diumenge dia 16 d'abril el seu tradiconal concert, amb la 
participació dels joves interpretes que donaren mostra, una 
vegada més, dels avanços personals i de la lloable tasca que 
es fa en aquest camp a Capdepera. 

El mateix dia la Coral s'Alzinar oferí un magnífic 
concert a l'esgléssia de Sant Bartomeu 

Exposició 
Des del 19 d'abril es poden admirar les obres de punt 

mallorquí i de creueta, exposades a Can Creu d'Inca, fetes 
pels clients i amics de la botiga Ca na Marisa. Un any més 
les creacions són dignes d'admirar, amés el nou emplaçament 
(abans es feia l'exposició a la botiga ) fa lluir, encara més, 
les manteleries, cortines, quadres, lampares, cadiretes .. . 
Enhorabona per que fa al muntatge i a la nombrosa 
participació, que arriba a les 150 peces 



agenda de la vila 

Nats 

Noces 

Finats 

Nats 

Noces 

Finats 

28 gener, Maria de Lluch Lliteras Marqués, d'Agustín i Ma de Lluch 
29 gener, Víctor Gómez Garau, d'Eduard i Margarita Lourdes 
dia 6, Aina López Alvarez, de Jesús i Maria Asunción 
dia 6, Antònia Garriga Vi~jo, d'Antonio Juan i Isabel 
dia 6, José Maria Malagón Naranjo, de José Maria i Ana 
dia 7, Laura del Rio Bonnin, d'Enrique i Jerònima 
dia 15, Miriam-Helena Lusso Rodrigo, d'Orlando i Ma del Pilar 
dia 17, Ana Maria Torres Duran, de Salustino i M8 Encamación 
dia 26, Sergio Marín García, de Pedro i Trinidad Maria 
dia 28, Roser Roig Rodríguez, de Rafael i Dolares 

dia 2, Antòni Flaquer Massanet amb Magdalena Vadell Capó 
dia 5, José Àngel Llobera Pérez amb María del Carmen Godoy Moreno 
dia 26, Francisco Javier Mejias Gonzalez amb Maria José Pascual Medina 

dia 3, Miquel Flaquer Melis (1910) 
dia 6, Maria Garau Massanet ( 1907) 
dia 17, Melcior Mayol Vives ( 1912) 
dia 21, Barbara Llabata Gelabert ( 1912) 

, 

dia 7, Julià Osses Alzina, de Ma dels Àngels i Alvaro 
dia 9, Alejandro Montero Espinosa, de Francisca i António 
dia 1 O, Sebastià Adrover Sancho, d'Ana Maria i António 
dia 12, Maria Isabel Cantallops Uceda, de M8 de la Saludi Francisco Javier 
dia 15, Aitana Jiménez Forteza, de Ana Maria i Miguel 
dia 17, Ana Maria Torres Duran, de Salustino i Ma Encamación 
dia 18, Neus Grande Grande, de Josefa i Pedro 
dia 25, Pedro António López Morillo, de Yolanda i António 
dia 28, Laura Castellano Massanet, de Margarita i José Manuel 

dia 4, Francisco Cano López i Maria Luisa Pozo Zarallo 

dia 7, Klaus Dieter Muller ( 1941) 
dia 21, Sebastià Garau Tous (1913) 
dia 26, Antònia Nadal Moll (1912) 
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comunicat/cartes 

COMUNICAT DEL PSM-EN 

La victòria del PP s'ha d'observar en clau dc normalitat arreu 
d'Europa I'altemança és la garantia del bon funcionament del sistema. 

I el periode del govem del PP és curt encara, comparat amb el llarg 
període de domini del PSOE. 

En una situació dc bonança econòmica com la que estam vivint , 
en el marc d'una estabilitat política notable i amb una esquerra estatal 
(PSOE-IU) en plena crisi un altre resultat seria anormal. 

Deduir, però, que aquest r~ ultat implica un càstig al Pacte de 
Progrés és una lectura totalm nt simplista i mancada de fonament . Una 
i mil vegades s'ha demostrat que l'electorat diferencia ben a les clares 
cadascuna de les eleccions i això ho sabem bé els nacionalistes, que 
veiem com a Ics autonòmiques el nostre nombre de vots es dup.lica. 

Quant als resultats del PSM s'ha de significar la fidelitat del seu 
electorat que, tot i la conjuntura politica dc favorable, ha mantingut el 
seu percentatge amb una tendència a l'alça. Aquesta realitat no pot, 
però, amagar la decepció d'haver quedat un cop més sense representació 
a les Corts. El nacionalisme seguei. · amb aquesta assignat ma. pendent, 
que no ens p m1ct cap acti ud e faista, tot al contrari, ha d¡; servrr per 
paksar la necessitat de treballar de valent en el cn~i ·ement del 

nacionalisme progressista om a únic instrument capaç de fer arribar 
la veu de Balears a les Corts G nerals. 

Encara que sigui en un segon pla, hem de significar, amb caràcter 
positiu, que per primera vegada el PSM ha estat la tercera força en 
nombre d'electors, el creixement a Palma i, com no. la indiscutible 
qualitat del nostre candidat, Cècili Bucle. Bucle ha estat capaç de 
transmetr la il·lusió i les aspiracions del "PSM i això l'electorat ho ha 
sabut rcconèi.xer . Per acabar. també cal sigu.ill~<U la. gran campanya i 

els bons resultat!; obtinguts per Catalina. Rov~~r i Montserrat Santandrcu, 
candidats al Senat. 

' i i 

PSM-EN 

PALMA 

~?, L_/ W L ........ ~ ... ··~ · · · · ·· · .. -··~--.:::C...J.····"-..UI"'J...--···· · ··-

-!.•./ "'c('j t'l G~ 0 t1 k::l C l Ó -2b-

7 

1/15 - 16/31 -Aparcaments i sentit comú 

Hi ha fets que delaten el grau de 
perversió a què han arribat les relacions dels 
ciutadans amb l'administració. Aquesta, en lloc 
de constituir-se en servidora d'aquells, esdevé 
finalitat i no mitjà, i ens converteix a tots en 
súbdits d'un sistema que. amb massa freqüència, 
frega l'irracional. 

Dic això arran d'un fet del qual n'he 
tengut coneixement per vies distintes, tot i que jo 
no n'he estat víctima, i que, per a més escarni, 
s'ha repetit en distintes ocasions. Es tracta del 
següent: 

Un conductor, d'acord al què estableixen 
els discs corresponents, aparca el seu cotxe en el 
costat del carrer que correspon a la qui.nzena del 
mes que s'indica. Més ben dit, que no s'indica, 
puix, com sabeu, el que fan aquests discs és pro
hibir aparcar durant quinze dies. Passa el policia 
de tom i, amb una panada mental com un castell, 
posa multes als cotxes ben aparcats i deixa de 
sancionar els que es troben allà on no haurien 
d'estar. 

Fins aquí, un simple error. Seguim. Un 
denutJ.ciat es posa en contacte amb l'Ajuntament, 
immediatament, i aquest, en lloc d'admetre 
l'errada, demanar disculpes i enviar el policia 
immediatament a corregir l'endemesa, es despatxa 
proposant al denunciat que faci un plec de 
descàrrec. I punt. 

La policia hi és per a facilitar-nos la vida 
o per crear conflictes? I els polítics que en són 
responsables, n'estan al corrent d'aquestes co
ses? És tan dificil emprar el sentit comú? Per què 
convertir una simple errada humana en un 
conflicte burocràtic i una emprenyadura per a qui 
no en té cap culpa? Pagarà l'Ajuntament les hores 
perdudes inútilment pels denunciats? Per què, 
no essent la primera vegada que passa, encara es 
prefereix allò de sostenella y no enmendalla? 

Deixar el cotxe correctament aparcat us 
pot deparar sorpreses d'aquest tipus i deixar-vos 
amb la sensació que us prenen el pèl de mala 
manera. Són aquells moments en què us podeu 
sentir una càgula merdençana. una insignificància, 
un número, sí, però un zero, un zero a l'esquerra. 

Crec que a vegades ens prenen per 
una guarda d'ovelles. 

Un súbdit del Reialme de Capdepera 

#'s., ·'~ " ~ 
r~ . ~ F' 66 '----------------------------' 
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EN AQUESTES PLANES HI TROBAREU, DETALLAT, TOT EL QUE S1HA DE 
SABER DEL RESULTAT DE LES VOTACIONS DEL DIUMENGE, DIA 12 DE MARÇ 
DE L'ANY EN CURS, A CAPDEPERA I CALA RAJADA, TAMBÉ LLEGIREU 
PUNYENTS COMENTARIS REFERITS A LA POLÍTICA LOCAL, JUNTAMENT AMB 
D1ALTRES D1ARITMÈTICA ELECTORAL I COMPARACIONS ENTRAORDINÀRIES 
AMB ALTRES TEMPS I ESPAIS, ACOMPANYADES DE GRÀFIQUES ACLARIDORES 
DEL DESTÍ POLÍTIC ESPANYOL, QUE ESDEVÉ QUAN ELS INDIVIDUS 
ACUDEIXEN ALS COL·LEGIS ELECTORALS PER A FER VALER ELS SEUS 
DEMOCRÀTICS DRETS. 

Por muchas vueltas que le doy -decía Mairena
no hal/o la manera de sumar individuos. 

Trossejant rànima amb metodologia racional. estadística, "dividint cadascuna de les dificultats que 
examini en tantes parts com fóra menester i es requereixi per a la seva millor ressolució", òbviament 
Descartes. Violentant el viure de cada dia fins a mutar-nos en homus faber, economicus, adolescens, 
tercera edat, treballadors, empresaris, consumidors, espectadors, en categories que ens mixtifiquen en 
unitats comptables, controlables, organitzables, manipulables, un número a una sèrie estadística. 
Confonent el territori amb el mapa. I ara, una vegada cos electoral, ja podem passar a l'aritmètica política, 
sumar, restar i manipular vots, diuen que si sorgits de persones sobiranes . 

CONGRES DE DIPUTATS 
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L'abstenció, el41'5%, supera amb més de mil 
paperetes el partit més votat, un toc d'atenció per 
als polítics i per a tots aquells que creuen en el 
compliment del dret, n'hi ha que ho tenen per un 
sagrat deure, d'acudir a les urnes. D'altra banda, 
aquesta dada, a uns pocs els manté en l'esperança 
de veure algun dia complida la profecia borgiana. 

El vendaval Pp fa que, per primer cop, 
obtengui més vots que el seu directe rival, encara 
que per un reduït marge de 37 paperetes. A una 
distància abismal, pràcticament amb els mateixos 
resultats, Psm i Eu just-just sobrepassen el 5%. 
Molt més lluny, Um i Els Verds obtenen el2'3% i 
1'1'6% dels vots, respectivament. I ja, a distàncies 
siderals, tots els altres . 

Seria interessantíssim que qualque universitari 
dedicàs una tesi doctoral a la debilitat de l'electorat 
pels ministres de llinatge llarg i compost. El president 
Aznar López en treu tot el profit del món d'aquesta 
curiosa fal·lera . 

El que es comenta per places i jardins, carrers, 
cafès i sobretaules, és la gran_diferència que hi ha 
entre els vots que obtenen en els comicis generals i 
les municipals, d Pp el Psoe. El dia que. els 
estrategues locals d'aquestes formacions puguin 
presentar al públic una llista atractiva combinada 
amb un programa acceptable, arrasaran. 

Seguint amb política-ficció, si els resultats 
que obtingueren el 12 de març els haguessin tret a 
les passades municipals del 13 de juny, el Pp, amb 
set regidors, seria al poder i el Psoe, amb sis, a 
l'oposició. Ja poden fer rogatives els altres 
contrincants perquè les coses no els vagin com 
voldrien els dos gallets . 

A Capdepera, el Psoe guanya les eleccions 
amb el 4 7' 1% de les paperetes, seguit del PP amb 
el 34'8%, el Psm amb el 7'6% i Eu amb el5'3% . 

A Cala Rajada, el primer és el Pp, amb el 
46'4%, després el Psoe amb el 3 6'4%, Eu amb el 
5'9% i el Psm amb el 4'6% . 

En números rodons, donaren el seu vot. a les 
esquerres el 55% dels qui acudiren a les urnes, i a 
les dretes el restant 45%. 

En blanc, 37 sobres, i nul·les 17 paperetes. 

l)ISTRJBU.'JÓ l'>.EL VOTS ENTRE C'Al'llEl'EllA 
1 (:,<\LA RAJADA 

~~~ . ...... 1111E$mm~~EE~~~~~ 
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Aquesta gràfica ens permet saber on tenen 
més calat els partits, si a Capdepera o a Cala 
Rajada. El PP, els Verds, Eu i Um obtenen més del 
60% dels seus vots a Cala Rajada, el Psoe el 53% 
i el Psm el47%; aquest és l'únic partit que té més 
seguidors a Capdepera. 

Respecte de les votacions de l'octubre de 
1996, el Pp ha augmentat el percentatge en un 
6'6%, mentre el Psoe ha disminuït un 8'1 %. Les 
variacions, pel que fa a les altres llistes, són 
insignificants. 

A H '"T'f:NC[Ò 

J5.7o/o J.5.:m. 

28.1% 27.{~· 

o~t-&2 juny 86 ()lt-39 juny 93 1011'1,' 96 l'Oli'( 00 



especial eleccions 

El percentatge de desviació entre els resultats 
al total de l'illa i Capdepera ve reflectit a la següent 
gràfica. El Pp obté un 8'6% menys de vots a 
Capdepera, mo stra de la dificultat d'implantació 
que té al nostre poble, en can i. el P soe és un '7% 
més votat entre nosaltres que no al total de Mallor
ca, mostra sensu contrario de les simpaties que 
desperta en tre l'afició gabellina. El s altres partits 
mostren desviacions insignificants . L'abstenció és 
un 3'4% superior a Capdepera. 
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El principal ritual de la democràcia s'ha 
escenificat conforme a la litúrgia, no hem de senyalar 
cap malifeta que posi en perill el règim polític 
espanyoL Tant en la precamp anya, com en Ja 
campanya i al dia clau, tots els protagonistes 
compliren amb el guió preestablert complint amb 
les expectatives que s'havien dipositat en ells. Tots 
respiram tranquils en l'esperança de gaudir els 
pròxims quatre anys, sabent que no passarà res en 
el millor dels mons possibles. 

A partir d'ara, al senyor Aznar López li toca 
moure fitxa. Confiem que ho farà per bé de tots . 

Emborronapapers de Cap Vermell iP inyol Vermell 
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L/na de les característique de la classe 
política que ens govern a és la seva 

capacitat per a respondre tard, i sovint malament, 
als reptes que sorgeixen. 

El que resulta més grotesc és l'intent de 
mostrar aquesta inoperància com a èxit . 

Alguns recordaran que fa vàries legislatures 
es parlava de la necessitat de revisar les normes 
subsidiàries del municipi, ja que són molt 
permisives i fetes en un moment en el qual ni es 
contemplava el concepte pressió urbanistica . 

Sembla que reconegut el problema, ja està 
tot fet. 

Als programes electorals de tots els partits, 
que es presentaren a les passades elecci.ons, se 
parla de disciplina urbanística, d'aturar el 
desmesurat creixement, de revisar les normes, 
de protegir els espais naturals .. . però feta la 
decl aració sembla haver-se acabat el 
compromís. 

Han passades tres legislatures, i els 
regidors d'urbanisme alguns dels quals 
prometeren revisar les NNSS com a mesura 
prioritària ( tindran equivocat el concepte de 
prioritari?), no han oferit més que les despeses 
dels equips redactors. De la mateixa, l'actual 
pacte de govern proposava com a tasca urgent 
l'esmentada revisió. Algú s'ha cregut que resta
ran llestes abans de l'estiu? O abans que acabi 
l'any? O la legislatura? . Per ventura hi ha 
unasorpresa. 

El que és cert és que ja fan tard, molt tard. 
Pot passar com la mesura de prohibir fer 

adesats . Jo no som gaire llarg, però fa un any es 
va vendre la moto que es limitava la seva 
construcció i ara es fan a diversos indrets del 
municipi. Ho sent però me sent enganat. Quin 
sentit tenia la mesura si el resultat és aquest? 

La voluntat per aplicar-les ja és una altra 
questió . 



coJ.Iaboració 

En el número anterior vaig intentar apropar-me a alf 
guns fets històrics en què el nacionalisme hauria tingut la 
seva gènesi. Aquest mes volia continuar pel camí encetat, 
tot parlant del perquè el nacionalisme ha perviscut fins als 
nostres dies i de la legitimitat i sentit del nacionalisme 
democràtic avui en dia. D'alguna manera, això és el que 
faré, però amb una especial incidència en un aspecte. molt 
concret: la compatibilitat entre liberalisme i nacionalisme. 

El fet de posar l'èmfasi en.tal aspecte em ve al pèl 
arran d'unes paraules del company en les tasques de 
redacció de Cap Vermell, Llucià Sirer Rinyon, en el 
número 210 de la nostra publicació: " ... el que més tem, en 
política, són les concentracions de masses per a esce
nificar la comunió de suposades virtuts patriòtiques, 
d~ classe, religioses, etc., sempre manipulades per 
personatges sense escrúpols que intenten apaivagar 
malaltisses ànsies de poder. L'únic antídot que se 
m'acut és la societat liberal formada per ·ciutadans amb 
idees, sentiments, curolles i esperances distintes, educats 
en els principis democràtics" . . 

D'entrada, estic totalment d'acord que el marc bbc
ral que ens hem donat les societats occidentals és el més 
idoni per a l'emancipació dels individus respecte dels 
papers i identitats que se'ls ha atribuït. Com bé afi~~va 
Condorcet, els individus haurien de ser lliures per a JUtJar 
per si mateixos, a partir del seu raonament i la . seva 
experiència, quines creences tradicionals i quines pràctiques 
habituals es mereixen ser conservades . "Avui , la 
modernitat allibera la gent de papers socials i identitats 
tradicionals fixats i potencia un ideal d'individualitat 
autònoma que anima els individus a escollir per ells 
mateixos quina vida volen dur". (1) 

Per als meus raonaments, i crec que Llucià Sirer 
també ho fa així, partesc d'un concepte de liberalisme que 
s'ha d'entendre com un conjunt de postulats politicomorals, 
que no hem de confondre amb els postulats del liberalisme 
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econòmic ni. de fet, del liberalisme polític. "Alguns trets 
delliberalis",ne avui formen part del substrat o .. fins i tot, 
del "sentit comú" de la cultura política occidental. Es 
pot considerar que en alguns aspectes es tracta , com 
s'ha de dit de vegades, d'una "metaideologia". (2) 

Pres en aq~est sentit, considerarem el liberalisme 
com la filosofia políticomoral vigent, a la qual li podem 
atribuir, entre d'altres, els següents principis: 

1) Prioritat moral de l'individu: només els individus 
són subjectes de dret, i no els grups ni altres ens no 
individuals. 

2) Igualtat : tots els individus són igual d'importants . 
3) Autonomia: l'individu és capaç d'elegir la seva 

pròpia concepció del bé i de revisar-la quan convengui. 
4) Llibertat: l'Estat no ha d'afavorir una concepció 

del bé per damunt d'altres; els individus gaudeixen d'una 
inviolabilitat que ni tan sols el benestar social general pot 
anular. 

Condocert i d'altres teòrics s'erraren quan creieren 
que la difusió d'una civilització comuna suposaria 1 'aparició 
d'una cultura comuna i, an1b això, la disminució de les 
identitats nacionals, i l'assimilació dels grups nacionals més 
petits a d'altres de més grans . Avui, moltes minories 
nacionals accepten la civilització comuna, però desitgen 
participar-hi com a cultures diferents i autogovemades. E~s 
cosmopolites sempre han sostingut que aquest compronus 
amb el manteniment cultural reflecteix una preferència no 
liberal per la identitat de grup atributiva en detriment de 
l'elecció individual, una preferència que és incompatible 
amb l'ideal d'autonomia modem. 

Ja vaig dir, el mes passat, que hi ha una tendència 
generalitzada entre els no nacionalistes a donar una visió 
del nacionalisme com a moviment culturalment xenòfob, 
ètnicament excloent, antidemocràtic i, fins i tot, procliu a la 
violència. De tot hi deu haver, ara bé, jo no hi percep res de 
tot això en els moviments nacionalistes que avui es donen 
en el Quebec, Catalunya, Flandes o Escòcia, per posar 
alguns exemples . Altrament, molts de reformistes liberals 
han lluitat i lluiten per l'autogovern al mateix temps que 
lluiten per liberalitzar la seva societat. i això, per què? 
Doncs, amb tota seguretat, perquè creuen que la participació 
en una cultura nacional no sols no inhibeix l'elecció indivi
dual siné que dóna significat a la llibertat de les persones . 

És evident que aquesta possibilitat de connexió de la 
llibertat individual amb la pertinença cultural a vegades pot 
semblar dificil d'articular, però, a mi, bàsicament, em 
sembla possible i desitjable. La possibilitat d'ésser lliures, es 
a dir de triar, es fa efectiva entre les diverses pràctiques 
socials que ens envolten, a partir de les creences en el valor 
d'aquestes pràctiques. Creure en el valor d:un~ pràctica 
consisteix abans de res, a comprendre els stgmficats que 

' • . tl 

li atribueix la nostra cultura, segons un "vocabulan compartit 
(vocabulari constituït per una llengua i una història) 



col-laboració 

L'interés de les minories socials a mantenir-se com 
a cultures societàries diferents hauria d'entrar en conflicte 
amb els valors il·lustrats de la llibertat individual o l'igualtat 
democràtica, sinó, més aviat, facilitar un context adequat 
per a aquests valors. L'iedal il-lustrat és el d'una societat 
d'individus lliures i iguals, però quina és la "societat" 
pertinent? Sembla que per a la majoria de les persones és 
la nació. "Dit d'una manera senzilla, la política 
democràtica és política en llengua vernacla". Són 
paraules, un altre cop, de Kymlicka, que també prenc per 
acabar aquesta entrega: "En l'era moderna, el 
cosmopolitisme s 'ha definit gairebé sempre en 
contraposició amb el nacionalisme. C~rec que això és 
desencertat, ja que els nacionalistes no tenen per què 
estar en desacord amb els valors cosmopolites 
fonamentals dels drets humnas, la tolerància, 
l'intercanvi cultural, i la pau i la cooperació 
internacionals". (3) . · ~ ~ ·: :f,·. 

~ ~": ' o I: O ,• 
.. .. .. 

(1) W. K)'mlicka, Del cosmopolitisme il·lustrat al 
nacionalisme liberal 
(2) F. Requejo, Les senyes d'identitat de/liberalisme. 
(3) W. Kymlicka, !bid. 

La decissió de fer un estudi sobre el futur parc natural de la 
Comarca del Llevant ha aixecat un bon grapat de propietaries, ationats 
pels sectors polítics més conservadors. contra les intencions del Govern. 

Aquí, una vegada més, priva l'utilització partidista dels fets, Ja 
demagògia i la desinformació. Per bé que des de la Conselleria de Medi 
Ambient no se pot actuar llançant "globus sonda", "asvalotant" corral, 
abans de tenir cap proposta concreta, també pens que quen enc ara no hi 
ha res concret, tot es troba en fasse de consulta i estudi, no hi ha motiu per 
alçar el crit al cel. Ben és cert que molts de propietaris només pensen en 
el valor del seu terreny en funció de la possibilitat d'edificar o urbanitzar i, 
d'altra banda, a ningú l'agrada que li posin normes i limitacions, per molts 
de valors naturals que tengui o deixi de tenir. 

Dissortadament encara són molt els qui es pensen que les bones 
normes són les que s'apliquen als altres. 

··. , . . 
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ANTONI O LÓPEZ INESTRILLAS 

N at a Villarroya de la Sierra, on la 
mare hi posseïa terres, Antonio 
López Inestrillas és el quart fill 

de don Pedro, misser que exerceix amb 
èxit a Saragossa, lloc habitual 
de residència de la família, i de danya 
Mercedes, hereva-accionista de la 
"Compañía Inestrillas e hijos", que 
aleshores copava el comerç de gra i oli 
d'Aragó, el qual exportava, majorment, 
a Madrid, Barcelona i Santiago. 

Essent el menor de quatre 
germans, na Dolares, en Francisco, qui 
féu fortuna a les Antilles, i Genoveva, 
es preparà per seguir les passes del seu 
pare. Així tenim notícies seves de Ma
drid estant, en els convulsos finals dels 
60 i primers 70, on havia anat a acabar 
els estudis i a treballar de passant a un 
prestigiós buffet d'advocats, des del 
qual visqué de prop la detenció, judici, 
condemna a mort i fuga de don Cristina 

~·••w••••••••••••~ 
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Martos, qui, amb el temps, arribà a president de l'Assemblea Nacional i capitats de 
l'avortat cop d'estat del23 de febrer de 1873. N'Antonio, aviat, se sent atret per la política, 
com ara veurem. 

Participa de l'eufòria de l'època, forma part dels "Voluntarios de la Libertad" en 
esclatar la Septembrina i acudeix a casa del pintor José Luís Pellicer a escoltar les 
soflames de Farelli, durant la seva breu estada a Madrid . Per. motius professionals, es 
relaciona amb "La lgualdad", periòdic republicà de la capital. 

A les eleccions del gener del 69, denuncia les magarrufes fetes a les taules 
electorals, els dobles vots i l'actitud del Governador Militar, Milans del Bosch, avantpassat 
d'un altre Milans del Bosch, pressionant els oficials i soldadesca perquè votin a favor de 
la candidatura oficial. Exigí claretat a les primeres eleccions sota el regnat d'Amadeo, 
xocant amb el"Pollo de Antequera", Romero Robledo, qui esdevindria el gran manipulador 
electoral de la Restauració. Aquesta activitat política acabarà passant factura a Antonio, 
qui també intentà ajudar a membres de la Internacional, arran de la circular de Sagasta 
que manava reprimir el moviement obrer. 

En el període republicà s'acosta a les tesis federalistes de Pi i Maragall, per mitjà 
del diputat Casalduero, aqui ajuda en les tasques parlamentàries, atesos els seus 
coneixements de Dret. 

El 14 de gener de 18 7 5, Alfons XII entre triomfalment a Madrid, mentre Antoni o 
López Inestrillas és camí de Villarroya de la Sierra, tanmateix no es torbarà a rebre l'ordre 
de detenció . És arribat el moment de passar comptes amb els irats rivals polítics. 
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Si m'he .detingut en els avatars polític d'Antonio López és perquè són la causa que 
el va dur a Mallorca i a Capdepera, puix fou acusat d'antimonàrquic i membre de l'AlT, 
encara que mai no milità a cap secció de la Internacional La condemna fou l'exili a 
Mallorca. 

Aprofità l'estada a l'illa per a entrar en contacte amb els dirigents del Partit 
Republicà Federal, Guillem Serra i Bennàssar, i Rafel Manera, encara que la major part 
del temps la dedica a activitats professionals reclacionades amb el despatx d'advocats de 
Madrid, com és ara l'assumpte sobre concessions administratives relacionades amb 
l'ampliació del moll de Ciutat, que tenia lloc aquells anys .També s'esmerça a donar consell 
jurídic a un grup d'accionistes sobre la fusió que donà lloc a Ferrocarrils de Mallorca. 

Es preocupa, a l'ensems, per obrir relacions comercials a nom de "Cía. Inestrillas 
e hijos", regentada pel seu oncle Mariana, interessat a introduir blat a l'illa, que llavors 
s'importava fins i tot dels Estats Units i de Rússia, i a comprar vi, un gran negoci tot plegat, 
degut que la fil·loxera havia atacat els ceps francesos . 

Per un fragment d'una carta a la seva germana Dolares, amb qui mantení regularment 
correspondència, ja que sempre varen estar molt units, sabem que residí a Capdepera, 
entre els mesos de febrer i març de 1877 . Desconeixem què el retingué tant de temps en 
el poble ni on s'hostatjà. És possible que exploràs la possibilitat alguna de les cales en punt 
d'atracament de vaixells mercants, és possible que una malaltia li impedís la marxa. Ningú 
sembla recordar la seva estada. 

Poc després, embarcà cap a Barcelona, camí de Saragossa, on exercí l'advocacia fins a la seva 
prematura mort. 

llucià rinyon 

Informació espanyola de crèdit 

Q.u
:· 
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Unes costelletes de ca, 
per favor 

"Animal! Ets un animal!" Que s'hi amaga darrere 
d'aquesta expressió? Un menyspreu total per al regne 
animal? És probable. Ara, posaria un animal no humà un 
altre animal en una bossa de plàstic i el gasificaria sense 
sedar-lo abans? Un home, sí. A la canera (gossera) de 
Mataró això és el que feien amb els pobres cans que tenien 
la mala "pota" d'acabar-hi. Es veu que el que s'estaviaven 
en cahnants era un guany afegit, al qual no volien renun
ciar, en comptes de fer més suportable la mort a una 
"merda" de ca. Així ho va denunciar un treballador a tra
vés d'un vídeo que havia enregistrat d'amagat, que 
segurament heu vist en els informatius i que, a hores d'ara, 
ja deu haver donat la volta a tot el món: "Oh! That beastie 
spaniards. Bullfighters and dog killers". A aquest jove, que 
va tenir el valor de denunciar tal crèltat, l'han amenaçat 
de mort. I és que hi ha molts de doblers en joc. Doblers 
amb olor de gas, de patiment. 

Animals i doblers: mala combinació. Som tants en 
aquest planeta i tots volem les· nostres hamburgueses, 
bistecs, costelletes de mè, entrecots ... Milers de milions 
de tones de c.am qne smten ciiàriament dels escorxadors. 
I quin tipus de mort t nen Ics vedelles i porcs que acaben 
dins un plat, a la nostra taula? És més o menys cruel que 
la que tenen els cans a la gossera de Mataró? Hi ha poca 
diferència. I tampoc hi ha massa diferència entre un ca i 
un porc. L'estrella de la nostra gastronomia és intel·ljgent, 
sensible i, si no fos pel ganivet o la descàrrega que els 
mata als sis mesos, podrien viure fins als dotze anys. Als 
escorxadors el sedant que els administren, a porcs i 
vedelles, és una descàrrega elèctrica. 

En cap moment de la història humana s'ha produït 
tanta carn com ara. Segons Peter Singe, autor 
d"'Alliberament animal", de raons per ser vegetarià en 

Aquestes en són algunes: l'aparell digestiu dels 
animals carnívors és tres vegades més petit que el dels 
humans, ja que la carn és un animal en descomposició, té 
certa toxicitat i és important que sigui digerida d'una ma
nera ràpida. Una dieta de verdures, llegums, fruites i 
cereals ajuda a augmentar la velocitat de trànsit intestinal 
i retenir menys toxines. D'aquesta manera, disminueix el 
nivell de colesterol. 

En l'actualitat, el consum de proteïnes en els països 
desenvolupats és de quatre a sis pics més elevat del 
necessari. Les proteïnes, vénguin de plantes o d'animals, 
tenen el mateix valor alimentari. 

A l'escorxador, davant de la situació de terror i 
per l'olor de sang, l'animal segrega una gran quantitat 
d'adrenalina, que queda a la carn i que pot arribar a afec
tar l'estat d'ànim de qui la menja finalment. 

Avui, el pagès de tota la vida ha estat substituït 
per un senyor encorbatat, al qualli importen els beneficis 
1 poca cosa 
més. Vaques boges, pollastres amb toxines, excés d'ús 
d'antibiòtics, són només tres exemples de com és 
d'insostenible l'actual ritme de producció ... 

· Consun1ir carn forma part de la nostra cultura. És 
quelcom tradicional. Però l'esclavitut i les guerres també, 
i en canvi són pocs els qui les aproven. 

Hi ha animals que maten altres animals, però ells 
no poden escollir. Nosaltres, sí. Per ventura, si ens posam 
d'acord i començam a reduir el nostre consum de carn, 
els senyors de les corbates s'espavilaran per tal de donar 
una vida i una mort digna a aquests éssers vius, a aquests 
animals. 

_so_br_en_·---------------------------------------------A1IOUEL PIRIS 

13 de maig de 2000 
parc de s'Alzinar 

Capdepera 
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.., 
LAPOLITICA 

MEDIAMBIENTAL MUNICIPAL 

La realització de programes d'actuació sobre 
el medi ambient és un fet recent. El Ministeri i la 
Conselleria de Medi Ambient es crearen la passa
da legislatura amb la finalitat de coordinar i globa
litzar les actuacions que abans es realitzaven des 
de diferents Direccions Generals i que a vegades 
tenien efectes contradictoris. Aquestes institucions 
no es crearen fins que la societat, majoritàriament, 
assumí el fet que la natura ben conservada pot 
donar un rendiment econòmic, en canvi, si es 
deixa que els problemes ambientals es facin inso
lubles, el progrés econòmic es veurà amenaçat. 

L'estat de conservació del litoral no és més 
que l'expressió de la política que es realitza a 
terra. Quan l'estiu passat l'emissari de Son Moll 
abocava aigües residuals sense ser tractades, la 

mar va perdre la transparència fins a la zona del 
Carregador; el problema fou provocat pel mal fun
cionament de la xarxa de clavegueram. També 
podríem parlar de la pressió urbanística sobre la 
costa, de la sobreexplotació de la pesca, de les 
intervencions agressives a les platges i als fons 
marins. 

A les Balears encara actuam sobre la costa 
sense unes directrius clares. Com diu Isabel 
Moreno, catedràtica d'investigació marina de la 
U.I.B, 'països tan petits com Malta o Belize tenen 
els seus plans costaners i aquí, on el nivell de vida 
és infinitament més alt, no tenim res. Hem perdut 
molt de temps però hem de reaccionar." (1) 

A Capdepera les actuacions mediambientals 
s'iniciaren l'any 1995 amb la creació del Consorci 
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per a la Defensa del Medi Ambient, un orgnni~me 
municipal que té com a objectius la defensa de la 
fauna i la flora, treballar en la prevenció i col.labo
ració en l'extinció d'incendis forestals, reforesta
cions i campanyes educatives. Aquestes actua
cions no deixen de ser fets puntuals, ja que no 
qüestionen els aspectes polítics, econòmics i 
socials del nostre desenvolupament econòmic. 

L'any 1996 el Consorci va participar en pro
grames escolars mediambientals. Però en aquests 
anys la campanya no s'ha extès a altres sectors de 
la població quan els adults són els grans protago
nistes de les destrosses més recents. Aquesta 
insistència en els escolars és, segons alguns 
mediambientalistes, una manera de descarregar 
les responsabilitats pròpies per passar-les a les 
futures generacions. 

A principis de 1997 el Consorci col.laborà 
amb la Universitat de les liles Balers (U.I.B) amb el 
projecte de protecció de diverses espècies endè
miques de Limoniums a la Punta del Carregador. 
Des de llavors no s'han fet treballs de manteni
ment ni de divulgació, per la qual cosa les senya
litzacions i els cartells són illegibles. 
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Aquell mateix any l'Ajuntament creà un 8ervei 
de neteja i recollida de residus de la superficie de 
la mar; amb aquesta finalitat comprà una embar
cació i des de llavors contracta un servei durant sis 
mesos cada any. Representa una millora però la 
brutor que arriba a la costa queda exposada entre 
les roques. 

Algunes de les actuacions realitzades dins el 
Pla bàsic de prevenció d'incendis forestals dissen
yades pel Servei de Conservació de la Natura de 
la Conselleria de Medi Ambient són injustificables; 
per exemple, la porqueria formada per plats, bos
ses i coberts de plàstic, barralets d'aigua i ampo
lles de vidre que els obrers forestals deixaren 
escampada i demostren una manca de control i 
sensebilitat mediambiental. També es criticable 
que tallassin sivines de les voreres del camí de 
darrere l'Agulla quan, en aquest indret, estan pro
tegides per la Llei d'Espais Naturals. 

L'any 1998 l'Ajuntament sol.licità a Cati 
Artigues unes propostes per a la recuperació de 
l'estany del torrent de Canyamel. Des de llavors el 
procés ha estat molt lent; recentment han retirat el 
pontet vell soterrant la canonada de les aigües 
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residuals. Aquest espai és l'única zona humida 
del municipi i presenta importants alteracions 
(urbanització, contaminació de les aigües i manca 
de tranquilitat) quan és, segons l'autora de les 
propostes, l'ecosistema més interesant de 
Capdepera.(2) 

Un altre projecte que s'havia d'engegar era la 
creació d'una aula de natura a S'Alzinar; una 
actuació anunciada en el mes de novembre de 
1997. L'aula ha de constar d'uns espais on mit
jançant una repoblació vegetal reproduiran les 
següents àrees naturals: alzinar, garriga de mun
tanya, garriga, espai rocallós, bassa, jardí, aromà
tiques, bardisses i espinoses, males herbes i 
arbres fruiters. Es un espai concebut amb una fina
litat pedagògica però em sembla més adient per a 
una ciutat ja que a Capdepera encara tenim un 
fàcil accés a la majoria d'aquestes associacions 
vegetals en el seu hàbitat natural. També hi ha un 
problema de prioritats sense resoldre; la preserva
ció de les zones amb plantes endèmiques hauria 
d'estar al capdamunt quant a prioritats o la compra 
de terrenys especialment valuosos, com la zona 
humida de Canyamel, on l'Ajuntament té en pro-
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pietat quasi la meitat de les 22 Ha que comprén 
aquesta àrea natural. 

Amb la informació exposada es comprova 
com els ajuntaments són els grans dinamitzadors i 
impulsors de les tasques mediambientals; en tot 
cas sempre actuen d'intermediaris. 

De~prés de les darreres eleccions locals i 
autonòmiques el discurs de la política mediam
biental municipal ha sofert un tomb important, com 
a mínim en el pla teòric. Una de les iniciatives del 
nou Govern Balear, desenvolupada des de la 
Conselleria de Medi Ambient, consisteix a pro
moure Agendes locals 21, per la qual cosa posen 
a l'abast dels ajuntaments mitjans tècnics i 
humans. Una Agenda 21 és un pla d'acció 
mediambiental iniciat per les Nacions Unides amb 
la finalitat de treballar pel desenvolupament soste
nible al segle XXI; fou aprovat per 173 governs a 
la Conferència celebrada a Rio de Janeiro l'any 
1992. Per realitzar aquest tipus de programa és 
bàsica la col.laboració dels ajuntaments i autoritats 
locals, qüestió reconeguda en el capítol 28 de la 
Declaració: "Perquè la major part dels problemes i 
les solucions que cal adoptar per l'Agenda 21 
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tenen les seves arrels a les activitats locals, la par
ticipació i cooperació de les autoritats serà un fac
tor determinant en el compliment dels objectius. 
Les autoritats locals construeixen, operen i mante
nen infrastructures sacio-econòmiques i ambien
tals, supervisen processos de planejament, esta
bleixen polítiques ambientals locals i les regulen, i 
donen suport a la posada en pràctica de polítiques 
ambientals nacionals i regionals. Com a nivell de 
govern més pròxim al poble, juguen un paper vital 
en l'educació, mobilització i resposta de la gent per 
la promoció del desenvolupament sostenible. "(3) 

Aquesta decisiva participació de les autoritats 
locals únicament funcionarà si al darrera s'hi invo
lucra la ciutadania, per aconseguir-ho s'estan cre
ant fòrums ciutadans. Com diu Teresa Franquesa 
"és necessari que junts ens qüestionem sobre què 
és possible fer per millorar la situació i emprendre 
projectes concrets que suposin una millora de l'en
torn en el qual vivim; aquestes experiències positi
ves ens animaran a emprendre noves accions."(4) 

El primer ajuntament de les Balears que 
emprengué una Agenda local 21 fou Calvià, l'any 
1996. El projecte ha servit per captar ajudes de la 
Unió Europea però la seva efectivitat és més que 
dubtosa ja que no ha permés rectificar el model de 
creixement i s'han tudat milions de pessetes en 
campanyes i publicacions sense que el poble hagi 
respost. 

Una política mediambiental requereix la con
tribució dels diferents sectors de la població i for
ces socials en la millora de l'entorn; això significa 
una permanent activitat educativa i informativa. 

A Capdepera comencen a donar-se les bases 
per a crear una política ambiental; és molt positiva 
la tasca de Geomarín i la formació d'associacions 
de veïns preocupats, bàsicament, per qüestions 
de qualitat de vida amb una forta càrrega ambien
tal : renous, neteja, trànsit, etc. Perquè aquest 
moviment avanci necessita donar fruits, experièn
cies positives que el consolidin, és a dir, que els 
polítics s'hi impliquin. Una tasca així no correspon 
a una determinada regidoria o conselleria sinó a 
tot el govern municipal o autonòmic. Una entitat 
tan conservadora com el Banc Mundial entén que 
el concepte de desenvolupament sostenible no és 
exclusivament ecològic sinó que és un triangle d'e
quilibris entre la part ecològica, l'econòmica i la 
social. 
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Aquesta estratègia està mediatitzada per tàc
tiques polítiques. Pràcticament l'únic partit de les 
Balears que no assumeix els plantejaments de 
desenvolupament sostenible és el partit Popular 
perquè entén que no podem parlar de recursos 
limitats quan l'economia genera uns beneficis que 
ens permeten comprar-los a fora, és el cas de l'ai
gua i de l'energia. Actualment els recursos hídrics 
illencs no basten per garantir les demandes de la 
nostra societat, necessitam dessaladores que con
sumeixen molta energia, unes despeses que assu
mim entre tots els illencs mentres que els benefi
ciaris, a Mallorca, són els ciutadans de la badia de 
Palma. Mentrestant aquests recursos són de cada 
vegada més escassos i el mateix partit està dema
nant que es compri l'aigua als pagesos i que es 
facin més dessaladores. Aquest procés, cada cop 
més accelerat, és considerat insostenible i es plan
teja que cal treballar en el sentit contrari, és a dir, 
estalviar recursos. En paraules de Joha Sipila del 
Consell Metropolità d'Helsinki: "desenvolupament 
sostenible significa utilitzar les nostres i/imitades 
capacitats intel.lectuals enlloc dels nostres limitats 
recursos natura/s."{5) 

Enguany, per primera vegada, els pressupos
tos municipals inclouen una partida destinada a 
confeccionar una Agenda local 21; això implica 
canviar els hàbits més consumistes i, fins i tot, cos
tums; desenvolupar permanents programes edu
catius, facilitar la informació, establir mecanismes 
de control per analitzar i avaluar l'estat del medi 
ambient i treballar les demandes socials. Esperem 
que la iniciativa sigui real i efectiva. 

JOSEP TERRASSA 

Notes 

(1) Moreno, Isabel. La costa: un equilibri ameneçat. Revista 
GEA,quadern de la terra, n. 2, març 1999. Editada per Sa 
Nostra. 

(2) Artigues,Cati i Muñoz, Toni. Petita guia de la fauna de 
Capdepera. Editada pel Patronat municipal de Turisme. 
Novembre 1999, pag.14. 

(3) Picornell Cladera, Mateu. Agenda local 21. Editat per la 
secretaria de medi ambient del P.S.M.; agost 1996. 

(4) Franquesa, Teresa. Revista GEA. lbid. 

(5) Gómez García, José. Recursos para la educación ambien
tal. Editorial CCS. Madrid, 2000. Pag. 19 
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Con;veruv , 
et'\! eL~ (tort-) ~ Lcv plaçAM .. 

-Hola Tomeu. 
-Hola Roc. 

-Ja hi ha molts de "guiris", eh? 
- No me'n parlis. basta veure les terrasses de 

Cala Rajada, o aqui mateix. Per moltes cadires que 
l'Ajuntament deixi posar, totes s'omplen. 

-De fet, ara els "guiris", pocs a molts, són aquí tot 
l'any. Molts d'hotels ja no tanquen, o tanquen un mes, i 
molts d'estrangers ja hi tenen casa, en el poble. 

- Sí, ja formen part del nostre paisatge. 

-Ens haurem d'anar acostumant a la seva presència, 
i a la seva manera de ser i de comportar-se. Sembla que, 
com sempre, la integració haurà d'esser dels mallorquins 
cap als nouvinguts, i no viceversa. 

-Ah no! Jo, a la meva edat, ja no estic per segons 
quins balls. Encara que passi per un mal rou, no faig 
comptes m girar sa llengtta nt gtrar res. Ni els entem.: 
ni ne ces sit entendre'/.\'. 

- Saps què et dic? Que si vas així pel món, acabaràs 
que no podràs sortir de ca teva. No t'entendràs amb ningú. 
Vols que te'n digui una? L'altre dissabte vaig voler anar a 
sopar a un restaurant de Capdepera i vaig telefonàr-hi per 
reservar taula; no hi vaig trobar ningú i el contestador tenia 
un missatge exclusivament en alemany. 

- Quaranta putes! I ara què dius? I això et va 
passar a Capdepera? 

- A Capdepera. El restaurant aquest té un nom com 
a molt nostre, molt mallorquí, però no els faria lleig si li 
posassin "Cas Grossvater". Vaig quedar ben esculat. 

-Però, que no està gens regulat això? Em pensava 
que hi havia l'obligació de ... 

- Obligació? N'hi ha que només tenen drets. Les 
obligacions per a nosaltres. I encara te'n contaria una 
altra. 

-No sé si convé. Em començ a posar una mica 
nerviós. 

- Idò te la contaré, de totes maneres. 

-I ho crec. No, si tu, per mi que ho fas a posta per 
a emprenyar-me. Com que saps que aquestes coses em 
cremen. 

- Escolta-la, aquesta. Fa un parell de setmanes, 
uns alemanys matricularen un .fill seu a l'escola, on 
anaren acompanyats d'una amiga que els féu de 
traductora, perquè no en deien ni una ni en mallorquí 
ni en castellà. 

- Bé. devien ser acabats d'arribar. 
-Segur. Però la feta és que la "traductora", això 

sí, molt educadament, va explicar que ella no hi podia 
anar cada vegada que els pares del nin matriculat 
fenguessin un problema i va demanar si l'escola no 
tenia un servei propi de traductors. 

-No fotis, tu. 
- Idò sí. 

- Que no sabien on anaven, aqu~sla gt:nl? 
- I tant que ho devien saber. 

- Idò, com s'explica? 
- Això és Mallorca, o no? 

- I què vols dir? 
-No la consideren la "seva" illa, els alemanys? 

No diuen que és un "/ander" més d'Alemanya? 

-Fins aquí hem arribat, Tomeu? 
- Fins aquí. I espera. I el drama és que, 

especialment en matèria lingüística, nosaltres sempre 
quedam davall. Primer el castellà, ara l'alemany, i el 
català de Mallorca a la coa. 

-Jesús, quina creu! Per mi hauríem de parlar d'una 
altra cosa. 

-Bé. potser hauríem de matisar. Hi ha excepcions 
que no podem posar en el mateix sac. De gent que 
s'integra també n'hi ha i fa esforços per no distorsio
nar la nostra realitat. 

- Aquests es mereixen tots els meus respectes. 
- Segurament nosaltres mateixos no feim tot el 

que caldria per ajudar-los a sentir-se acollits, d'una 
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banda, i ens hauríem de mostrar ferms i decidits a l'hora 
de mantenir els nostres referents culturals i lingüístics. 

-T'ha sortit com un discurs, tu ara! A mi no m'has de 
convèncer de res. 

- Però n'hi ha molts dels "nostres" que si. que 
necessiten una estirada d'orelles, a fi que se'n recordin 
d'on són. 

-Bé, bé, queda dit. A mi ja em va bé. No faré la figa 
fluixa, jo. I que no hi ha res més de què parlar, avui? 

- Ah, no ho sé. Tu mateix, Roc ... 

-Que has vist com queda el teatre? 
- Si que ho he vist. 

- 1...? 
- Una mica pujadet de to, si que m'ho sembla. 

-Sí, està molt en la línia del "colorín colorada" que 
darrerament s'està imposant. I això que jo em pensava que 
les Normes Subsidiàries preveien una certa uniformitat, en 
aquest sentit. 

-Ja poden dir, ja, tanmateix tothom fa el que vol. 
Si no, no s'expliquen algunes façanes el color de les 
quals fa mal a la vista. 

-És vera. L'Ajuntament s'hi hauria de posar una 
mica més, i fins i tot tenir una carta de colors, com tenen 
altres ajuntaments, que limitàs la policromia del poble. 

- Però. com es veu, el propi Ajuntament també 
juga a ''fer mudat" i un fmmoble tan emblemàtic com el 
teatre lluirà una façana que es caracteritzarà pel que 
es vulgui menys per la seva discreció. 

-Per cert, abans no era blanc, el teatre, Tomeu? 
- Abans ho era tot el poble, blanc. 
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- Es veu que hem perdut la innocència. 
- A hores d'ara, del teatre, l'únic que a mi em 

preocupa és que l'acabin. Ni les obres de la Seu ... 

- I el que costarà, tu. Com en totes les obres 
públiques, inexplicablement, el pressuposthaestatmodificat 
i remodificat, sempre a l'alça. 

- De moment, del teatre. l'única cosa tangible i 
constatable és la figura del seu programador. n'Antoni 
Perelló, qui ja treballa de cara a dotar de contingut 
aquell casalot. 

- Li haurem de donar un marge de confiança. 
- Cent dies ... Ni un més! 

- Bé, t'he de deixar. 
-Ja? 

- Sí, tenc hora per a l'infermera. M'he de mirar la 
sang. 

- Jo, des que he sabut que l'Ajuntament 
contractarà un metge per tal que estiguin cobertes les 
24 hores del dia, ja dorm més tranquil. Ho trob una 
bona iniciativa. 

-Ijono! 
-Ah no? T això? 

- És l'Insalud que s'ha de preocupar d'aquestes 
coses. No sé per què a nosaltres tot ens ha de surtir més car 
que als altre!;. Hem hagut de bestreure els doblers per la nou 
centre de salut i ara hem de pagar un metge de la nostra , 
butxaca, mentre als veïnats els surt de franc. Què passa? 
Que no pagam impostos? 

- L'Ajuntament es gasta doblers en coses de molt 
menys utilitat, i, en tot cas, crec que es tracta d'una 
mesura provisional ·mentre s'intenta "convèncer" els 
responsables sanitaris dels drets dels gabellins. 

- Deixa't de pardalades. Si no ens plantam a Ciutat, 
amb quatre o cinc autocars plens de gent, i organitzar una 
bona gresca, no ens escoltaran. 

- Et va la marxa. Roc. 

- Sí, i t'hi reservaré una plaça. Au, adéu, vaig a veure 
com tenc la tensió. 

- Si et poses nerviós, fendràs la sang alta ... 

Un que escoltava. .. 
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Què serà o no serà el parc natural 
de la Serra de Tramuntana 

Davant les notícies aparegudes durant aquests dies 
en els mitjans de comunicació des de l'Associació d'Amics 
dels Parcs volem manifstar la nostra opinió en contra de tot 
el que s'ha dit en les distintes reunions de propietaris que hi 
ha hagut a Sóller o el que han dit algunes associacions. En 
totes aquestes declaracions veim que hi ha, per part de la 
gent que les ha fetes, un desconeixment total del que 
significa i és un parc natural. 

En primer lloc, qualsevol declaració de parc ha 
d'estar precedida per la realització d'un Pla d?ordenació del 
Recursos Naturals (PORN) de la zona que es declararà, i 
és en aquest pla on es reflectirà com serà el parc. Per això, 
totes les afirmacions que diuen que no es podrà fer o el que 
passarà quan la serra de Tramuntana sigui declarada parc 
no es basen en cap fonament. Dir que no es podrà caçar, 
que hi haurà moltes limitacions, que tothom podrà anar per 
tot, que es prohibirà l'acampada, que es colocaran cartells, 
els llums exteriors dels edificis ... és totalment erroni. És 
veritat que el parc estarà regulat pel PORN, però això no 
implica que aquest sigui restrictiu otan prohibitiu com es vol 
fer feure . 

En segon lloc,els exemples que es volen agafar del 
Parc Natural de Mondragó o d'altres parcs no són els bons. 
Mondragó no es pot comparar amb la Serra de Tramuntana. 
Ha estat un parc molt mal gestionat des del seu inici per part 
de l'anterior Govern, i per tant no pot exemple per a la gestió 
de la Serra de Tramuntana. Els problemes que avui tenen 
els propietaris esl deven als polítics que han tengut en tots 
aquests anys la conselleria. Per altra banda, un parc d'unes 
90.000 hectàrees amb molts de municipis, grans finques 
agràries, molts nuclis de població, com és la Serra de 
tramuntana, no és comparable a cap dels que tenim 
actualment i per tant als seus PORNo a les seve prohibicions. 
Els models elshauríem de cercar a llocs com els Pics 
d'Europa, Cazorla, Collserola i notaríem que no tenen res a 
veure amb els que tenim. 

En tercer lloc, els propietaris no han estat consultats 
perquè encara no s'ha fet res. El Govern sols ha anunciat 
que la declararà Parc Natural, en una errada greu segons 
el nostre punt de vists, i això ha provocat moltíssimes 
opinions que no tenen cap sentit o que són errònies, donant 
lloc a un debat fora de contetx i massa gratüit. No es pot 
criticar el parc abans de daber com serà o el que es pretén. 

Tots els propietaris podran expressar la seva opinió en el 
1110ment en què el PORN s'hagi redactat i s'exposi a 
informació pública. Tots aquest tràmits són previs a la 
declaració de parc i, per tant, llavors sí que podran fer totes 
les afirmacions que es vulguin, deprés de saber com serà el 
parc. 

En quart i darrer lloc, creim que el parc no canviarà 
tant el que és fins ara la Serra . Sí evitarà més especulacions, 
parcel·lacions, nous complexes, edificacions, urbanitzacions, 
etc. NO perjudicarà l'agricultura, ni la ramaderia, aquestes 
explotacions en sortiran beneficiades. No suposarà grans 
canvis, en el que són les propietats privades i aquests 
propietaris podran optar a gran nombre d'ajudes a les quals 
mai no podrien accedir si es queda com ara. La gent que hi 
viu, que no són només els grans propietaris, sinó també la 
gent dels pobles, els comerciants i empresaris, podran 
gaudir d'un nivell de vida o de treball que ara no tenen. Els 
productes tradicionals de la Serra, que donen per viure a 
molta gent, es veuran afavorits. Els boscos, les construccions 
etnològiques i històriques, la fauna i la flora que són 
patrimoni de tot Mallorca es veuran conservat per sempre. 
la gent que hi viu, que tota la vida ha utilitzat el bosc per 
caçar, cercar esclatassangs, agafar llenya, etc, no veurà 
alterat per res el que havia fet fins ara. 

Creim que per a tots els habitants de la Serra hi haurà 
més avantatges, que desavantatges. Que la declaració del 
parc no serà motiu perquè la visiti més gent, al contrari 
podrà suposar un control i vigilància d'aquest visitants 

Associació Balear d'Amics dels Parcs 

(*) Aquest article referit a la Serra de Tramuntana pot servir 
d'argument per a aclarir alguns aspectes a propietaris nerviosos per la 
propera declaració del parc de les Serres del Llevant 
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BIBLIOTEQUES DE MALLORCA 
Centre Coordinador 

Biblioteques Públiques de Capdepera i Cala Rajada 

Setn1ana del Llibre 2000 
del 25 d'abril alS de tnaig 

dimarts, 25 d'abril, 10'30 hores 
Contacontes; contes del Castell 
Biblioteca de Cala Rajada 

dimecres 26 d'abril, 10 30 hores 
Taller de collage 
Biblioteca de Cala Rajada 

dijous 27 d'abril, 10'30 hores 
Conte per ordinador "L'amor de les tre 
taronges" 
Biblioteca de Cala Rajada 

divendres 28 d'abril 
a les 19 hores, presentació actes 7 00 
anviersari. Bibiloteca de Capdepera 
a les 19,30 hors, conferència de Pau 
Cateura "El castelld e Capdepera: orígens" 
Bibiloteca de Capdepera 
a les 21 hores, Inauguració mostra
exposició treballs d'alumnes de l'escola 
d'adults.A can Creu d'Inca 

dimarts 2 de maig, 20 hores 
Presentació beca 1999 per Alexandre Fuster 
"La propietat estrangera i transformacions 
de l'espai rural al municipi de Capdepera" 
Biblioteca de Capdepera 

dimecres 3 de maig, 17'30 hores 
teatre de teresetes "El meu petit espectacle" 
Biblioteca de Capdepera 

dijous 4 de maig, 18 hores 
Presentació vocabulari de vacances 
Bar Marítim d e Cala Rajada 

divendres 5 de maig, 21 hores 
música i poesies àrabs per Joan Manresa 
Biblioteca de Capdepera 

Es regalarà una auca del castell a 
tots els assistents als diferellts actes 

Consell 
el e 

Mallorca 



la darrera 

Fa un parell d'anys sortí a un diari illenc un extens article sobre els llimoniurns, 
un espècie vegetal endèmica, que a més presentava una varietat única a la zona des 
Carregador. La seva població i zona d'extensió és molt limitada, i per tant es tracta 
d'una espècie molt vulnerable. Així es decidí fer una campanya de protecció i control 
de l'espècie i el seu hàbi~at. Entre les mesures a prendre hi havia senyalitzar els 
camins i caminois, i demanar a la gent que no es sortís dels itineraris marcats. Els 
camins no s'assenyalaren ni delemitaren gaire bé, aviat es perden, es fonen o es 
creuen amb altres, i de les informaç:ions que se instal-laren poques queden en bon 
estat (per no dir-ne cap). 

A l'imatge podem veure una placa - i no és la pitjor- com ·a botó de mostra. El 
temps (poc) ha passat inexorablementfent-lis malbé. D'aquella inciativa poc queda 
llevat d'uns ferros entre les roques amb uns descolorits adhesius. 

Qualcú arribarà a pensar: "Vaja lloc per col·locar anuncis!". 
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